

135

193

September 1983

No.238

24/2-3352

08/ 20/13

~~Classified~~Declassified[1]

Copy
No.3

CENTRAL COMMITTEE OF THE COMMUNIST PARTY OF UKRAINE

to Comrade V.V.Shcherbitsky

Memorandum

On the reaction to the speech
of the Secretary General of the CPSU Central Committee,
Chairman of the Presidium of the Supreme Council of the USSR,
Yu.V.Andropov

Information we are receiving at the KGB of the Ukrainian SSR evidences that the speech of the Secretary General Of the CPSU Central Committee, Chairman of the Presidium of the Supreme Council of the USSR, Yu.V.Andropov, which he made in response to the militaristic course of the US and the intensifying anti-Soviet psychosis in the West, was received by the republic with a lot of interest and approval.

In their statements workers, farmers, students and representatives of artistic intelligentsia are pointing out with particular satisfaction that the Head of the Soviet State has exposed the rampant anti-communist course of the current US administration and presented well-grounded

evidence of the peaceful foreign policy of the USSR. Many of them express confidence that the firm and consistent course of the Soviet government to harness the arms race and to preserve peace, will help prevent any further sliding towards the nuclear war and will ensure the fulfillment of current objectives aimed at strengthening the economic might of our country.

The statement of I.A.Kayel, a mill-worker at *Zaporozhstal Still Mill*, member of the CPSU born in 1928, is very characteristic in this respect. He pointed out in his conversation with a group of workers, "This speech is genuine and full of care about the universal peace. It exposes the aggressive policy of American imperialists. It deals a serious blow to the totalitarian political course of Reagan Administration."

Multiple statements of the workers point out the confident, contained and at the same time firm tone of Yu.V.Andropov's speech, which in their opinion should have a restraining effect on Reagan Administration. They also point out the timeliness and relevance of this document (V.A.Kononenko, an engineer at *Kiev Polytechnic Institute*, born in 1934, member of the CPSU; V.P.Vasiliev, a professor at *Simferopol State University*, born in 1937, member of the CPSU; S.K.Yefimov, a manager at the *Kharkov Sickle and Hammer Factory* ("Serp i Molot" Factory), born in 1961, no party affiliation; A.N.Chaban, a student at the *Odessa Polytechnic Institute*, born in 1960, no party affiliation, and many others.)

A number of statements, along with the whole-hearted approval of the efforts of the Soviet Government in preventing the threat of a new world war and in maintaining peace, sharply condemn the adventurist policy of Reagan Administration and the NATO partners of the US, their intent to change the strategic military balance between the USSR and the USA and to ensure their dominating position in the world. This was expressed by A.N.Tsukov, an engineer at *Kiev Institute of Physics*, born in 1945, no party affiliation; by Yu.A.Bugaichuk, a teacher at *Summy Secondary School*, born in 1931, member of the CPSU, and many others.)

Some soviet citizens believe that a new round of nuclear arms race carried out by the US and their NATO partners, will force the Soviet Government to increase spending on improving the defense capabilities of the USSR, which will negatively impact the economic situation of the workers. This opinion is being shared by V.A.Lakhminsky, a worker at the *Haiivoron Locomotive Repair Factory*, born in 1950, no party affiliation; A.P.Danchuk, an engineer at *Ivano-Frankivsk Reinforcing Plant*, born in 1938, no party affiliation, and many others.)

Some individuals express their concern that the exchange of statements at the heads-of-state level in the USSR and the USA proves that ideological antagonism has been transposed into the sphere of international relations, and that it would lead to the return of the cold war. Furthermore, they compare the current situation to the 1939-1941 period and make conclusions that both countries are currently on the brink of war.

At the same time negative statements have been noted on the part of some anti-Soviet-inclined individuals (whose identities are mostly known to the KGB). In particular, D.P.Oberemok, formerly convicted for aiding and abetting Nazi occupants, born in 1913, resident of *Zaporizhia Oblast*, stated that he has always been and will always be unhappy about the foreign policy of the CPSU. "Everything Reagan-style is closer to me than Soviet-style," Oberemok stressed.

We have received information that the statement of Yu.V.Andropov has been positively received by some of the foreign nationals visiting our republic from developing states (Ajavon Lavoie, a student at Kiev State University, citizen of Togo, born in 1953; Vahgi Naser, a graduate student at the Kiev Medical University, citizen of Jordan, born in 1955; Camarra Joseph from Sierra-Leone, a student at Kherson Maritime College of the Ministry of Fisheries, born in 1956, and many others.)

The UkrSSR KGB Service is undertaking necessary measures to timely detect and suppress any possible hostile and anti-social manifestations on the part of the anti-Soviet individuals.

[The contents of this memorandum] have been relayed to the KGB of the USSR.

[The contents of this memorandum] are being reported to you for information purposes only.

Singed for Chairman of the State Security Committee of the Ukrainian SSR

S.Mukha

By the Head of the [illegible] Fifth Directorate Major Manzhola [signature]

[\[1\]](#) Translator's note: Handwritten note in Ukrainian states: "Declassified on 08/20/2013"

135
193

сентября 19 83 г.
~ 238

24/2-3352
20.08.19
Метасима
~~Секретно~~
Дкз. 53

ЦЕНТРАЛЬНЫЙ КОМИТЕТ КОМУНИСТИЧЕСКОЙ ПАРТИИ
У К Р А И Н Ы

товарищу ШЕРБИЦКОМУ В.В.

ИНФОРМАЦИОННОЕ СООБЩЕНИЕ

О реагировании на заявление Генерального секретаря ЦК КПСС, Председателя Президиума Верховного Совета СССР Н.В. Андропова

Умилт.

Поступающая в КПБ УССР информация свидетельствует о том, что заявление Генерального секретаря ЦК КПСС, Председателя Президиума Верховного Совета СССР Н.В. Андропова, сделанное в связи с проводимым США милитаристским курсом и натиском антисоветского психоза на Западе, встречено в республике с большим интересом и одобрением.

В своих высказываниях рабочие, колхозники, студенты, представители творческой интеллигенции с особым удовлетворением отмечают разоблачение главой Советского государства оголтелого антикоммунистического курса нынешней администрации США и аргументированные доказательства миролюбивой внешней политики Советского Со-

ва. Многие из них выражают уверенность в том, что твердый и последовательный курс Советского правительства на обуздание гонки вооружений и сохранение мира позволит предотвратить дальнейшее сползание к ракетно-ядерной войне и обеспечить выполнение стоящих задач по укреплению экономического могущества нашей страны.

Характерно в этом отношении высказывание сталевара завода "Запорожсталь" Каала И.А., 1928 года рождения, члена КПСС, отмечавшего в беседе с группой рабочих: "Это откровенное и проникновенное заботой о всеобщем мире заявление, разоблачающее агрессивную политику американских империалистов. Оно наносит серьезный удар по милитаристскому курсу администрации Рейгана".

В многочисленных высказываниях трудящихся подчеркивается уверенный, выдержанный и в то же время твердый тон заявления Ю.В.Андропова, что, по их мнению, должно оказать на администрацию Рейгана сдерживающее воздействие. Отмечается также своевременность и актуальность этого документа (инженер Киевского политехнического института Кононенко В.А., 1934 года рождения, член КПСС; преподаватель Симферопольского госуниверситета Васильев В.П., 1937 года рождения, член КПСС; мастер Харьковского завода "Серп и молот" Пилипов С.К., 1961 года рождения, беспартийный; студент Одесского политехнического института Чабан А.Н., 1960 года рождения, беспартийный, и многие другие).

В ряде высказываний, наряду с горячим одобрением деятельности Советского правительства по предотвращению угрозы новой мировой войны и поддержанию мира, резко осуждается авантюристическая политика администрации Рейгана и партнеров США по НАТО, их намерение изменить военно-стратегическое равновесие между СССР и США и обеспечить доминирующие позиции в мире. Об этом говорили инженер Киевского института физики Луков А.Н., 1945 года рождения, беспартийный, учитель Сумской средней школы Бугайчук Р.А., 1931 года рождения, член КПСС, и ряд других.

Отдельные советские граждане считают, что осуществляемый США и их партнерами по НАТО новый виток гонки ядерных вооружений заставит Советское правительство увеличить расходы на укрепление обороноспособности СССР, что негативно скажется на материальном положении трудящихся. Такого мнения придерживаются рабочий Гайворонского тепловозремонтного завода Лажминский В.А., 1950 года

рождения, беспартийный, инженер Ивано-Франковского арматурного завода Данчук А.П., 1938 года рождения, беспартийный, и другие.

Отдельные лица высказывают опасения в связи с тем, что обмен заявлениями на уровне глав правительств СССР и США свидетельствует о переносе идеологических противоречий в сферу международных отношений, ведет к резкой конфронтации и возврату к временам холодной войны. При этом современная обстановка сравнивается с периодом 1939-1941 гг., делаются выводы о том, что обе страны в настоящее время находятся на грани войны.

Вместе с тем со стороны отдельных антисоветски настроенных лиц (в основном известных органах КГБ) зафиксированы негативные высказывания. Так, ранее судимый за пособничество немцам оккупантам Оберемок Д.П., 1913 года рождения, житель Запорожской области, заявил, что он был и всегда будет недоволен внешней политикой КПСС. "Яне, - подчеркнул Оберемок, - ближе все рейтановское, чем советское".

Получена информация о положительной оценке заявления товарища Ю.В. Андропова некоторыми находящимися в республике иностранцами из развивающихся государств (студент Киевского госуниверситета, гражданин Того Агавон Лаво, 1953 года рождения; аспирант Киевского мединститута Вахти Насер, гражданин Иордании, 1955 года рождения; учащийся Херсонского мореходного училища Министерства рыбного хозяйства СССР Каммара Давоэф из Сьерра-Леоне, 1956 года рождения, и ряд других).

Органами КГБ УССР осуществляются необходимые мероприятия по своевременному выявлению и пресечению возможных со стороны антисоветских элементов враждебных и антиобщественных проявлений.

КГБ СССР доложено.

Докладываем в порядке информации.

n/n ПРЕДСЕДАТЕЛЬ КОМИТЕТА ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
УКРАИНСКОЙ ССР

Верно: на? 425/5 7/1 С.МУХА
и ам? / Квечя (Секретарь)

**NATIONAL
SECURITY
ARCHIVE**

This document is from the holdings of:

The National Security Archive

Suite 701, Gelman Library, The George Washington University

2130 H Street, NW, Washington, D.C., 20037

Phone: 202/994-7000, Fax: 202/994-7005, nsarchiv@gwu.edu